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ragi cititori ai acestui mic, dar din ce în ce mai 
generos, jurnal, la început de nou an bisericesc, vă 

ofer un dar liric,  semnat de Traian Demetrescu, cel care la 
vârsta la care colegii săi îl declamau pe Alecsandri, el se 
îndrepta spre o altă poezie, cea a lui Théodore de Banville. 
Citiți-l ca pe un dar pentru reflecție. Merită!

M-a dus avarul să-mi arate
Întregul său tezaur,
Şi mi-a deschis o ladă plină
Cu aur… aur… aur…
  Privindu-mă cu ochi ironici
  Mi-a zis: „Arată-mi mie
  Şi tu, acum, dacă se poate,
  Atâta bogăţie!”
Atuncea, ca să-mi sting în suflet
Sarcasmul şi amarul,
Şi să-i arăt că decât mine
E mai sărac avarul;
  L-am dus grăbit spre locuinţa,
  Spre raiul dragei mele,
  Şi-am zis avarului: „Priveşte
  Furiş printre perdele!”
El s-a uitat: pe-o pernă albă
Dormea iubita dusă,
Şi-n jurul ei plutea un farmec
De linişte nespusă…
  Ne-am dus în urmă fiecare
  Spre scumpul său tezaur:
  Eu la iubita mea, — Avarul
  Spre lada lui cu aur…
                                               Roxana FURDEAN

Dar pentru reflecție

Oferim consultanță și servi-
cii pentru achiziții publice prin siste-
mul electronic SEAP. Ne puteți  
contacta la numărul de telefon: 
0721/221522.
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CUMPANA
Habitat for Humanity Cumpăna, o nouă etapă

)

Constanța

Pagină realizată de Ada MAXIM

Î

B

Școlarii au primit ghiozdane și rechizite

Brâul Maicii Domnului, 
la Cumpăna

Din nou în băncile școlii
Î

Doi copii abandonați au fost botezați la Cumpăna
L

rimăria comunei Cumpăna, în colaborare cu Asociaţia United 
Hands România, a organizat, în 9 septembrie, un eveniment în 

cadrul Proiectului “Hai şi tu la şcoală”, prin care copiii beneficiari ai 
cantinei sociale, precum şi alţi elevi ce provin din familii cu nevoi, au 
primit ghiozdane cu rechizite şcolare. Activitatea s-a desfăşurat la Cen-
trul Multifuncţional de Asistenţă Socio-Medicală, din comuna Cumpăna, 
Asociaţia oferind ghiozdane, rechizite şi dulciuri unui număr de 25 de co-
pii. Alţi 80 de copii au primit ghiozdane şi rechizite din partea Primăriei şi 
a Consiliului Local Cumpăna. Programul este destinat numai copiilor cu 
rezultate foarte bune la învăţătură şi care provin din familii defavorizate.

nceputul noului an şcolar a adunat laolaltă sute de elevi şi 
preşcolari, autorităţi locale, în frunte cu primarul Mariana Gâju 

şi viceprimarul Florin Neagu, consilieri locali, preoţi, părinţi şi ca-
dre didactice din comuna Cumpăna. 
Oficialităţile au fost prezente la des- 
chiderea cursurilor de la Grădinița cu 
program prelungit “Sfânta Maria”, la 
Grădiniţa “Florilor” şi la Liceul Tehno-
logic “Nicolae Dumitrescu”. „Știm cu 
toții că educația nu se referă doar 
la transmiterea și însușirea de cunoștințe, ci, mai ales, la formarea de 
competențe, atitudini, de valori și comportamente care să conducă la 
modelarea de caractere, la integrarea socială și profesională. Misiunea 
autorităţilor locale este să vegheze la creşterea şi dezvoltarea armonioasă 
a copiilor, astfel încât ei să devină reprezentanţii de mâine ai comunităţii. 
Le dorim mult succes!”, a spus doamna primar Mariana Gâju.

ncepând cu 7 septem- 
brie, Habitat for Humanity 

Cumpăna a demarat procesul de 
selecţie a viitoarelor familii parte-
nere. Cei care doresc sa facă parte 
din acest proiect sunt aşteptaţi 
la sediul de pe strada Alexandru 
Alimănişteanu nr 71 (Grădiniţa Sf. 
Maria). Sunt eligibile familiile care 

au nevoie urgentă de o locuinţă 
decentă, au posibilitatea de a plăti 
rate lunare, fără dobândă, familii 
al căror venit lunar se încadrează 
între 1.500 lei şi 2.500 lei, şi au 
disponibilitatea de a contribui cu 
muncă voluntară la construcţia 
locuinţelor Habitat for Humanity 
Cumpăna – 1.000 de ore.

râul Maicii Domnului 
de la Mănăstirea Kato 

Xenia din Grecia a ajuns, în 10 
septembrie, la Cumpăna. Sfântul 
Veşmânt şi moaştele Sfântului 
Stelian au fost însoţite de către 
ÎPS Teodosie, Arhiepiscopul To-
misului împreună cu un sobor de 
preoți, alaiul fiind întâmpinat la 
intrarea în comună de către doam- 
na primar Mariana Gâju şi de 

preoţii şi credincioşii din loca-
litate. S-a mers în procesiune pâ- 
nă la Biserica “Adormirea Mai-
cii Domnului”, unde Brâul a fost 
aşezat spre închinare şi rugăciune, 
sfintele odoare rămânând aici 
până în 11 septembrie.

a iniţiativa doamnei pri- 
mar Mariana Gâju alţi 

doi copii abandonaţi au fost 
botezaţi în zi de mare sărbătoare, 
la Cumpăna. Astfel, de “Naşterea 
Maicii Domnului”, în 8 sep-
tembrie, au primit Sfânta Taină 
a Botezului doi copii, Tudor şi 
Luminiţa Alexandra, aflaţi în 
prezent în asistenţă maternală. 

Botezul bebeluşilor a avut loc în 
Biserica “Adormirea Maicii Dom-
nului” din Cumpăna, la eveniment 
luând parte şi doamna primar, care 

a ţinut să le mulţumească naşilor, 
îndemnându-i să le fie aproape 
micuţilor şi să le vegheze drumul 
în viaţă. Botezul celor doi copii 
a fost susţinut de Consiliul Lo-
cal Cumpăna, în colaborare cu 
Direcţia Generală de Asistenţă 
Socială şi Protecţia Copilului 
Constanţa.

P
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RECAS Timiș,

„Domnul primar Pavel Teodor este genul de om care, atunci 
când știe că un lucru trebuie făcut, îl face!”

LA
Rubrica părinților

Ajutați copilul să se roageRecaș 1885 - prima clădire a pompierilor

Domnule viceprimar, 
nu demult am trecut printr-
o așezare frumoasă, veche, 

din vremea lui Alexandru cel Bun...
Ei, domnișoară Roxana, ați trecut prin satul 

nașterii mele, Vicovu de Jos.
Da. De câți ani ați lăsat dulcea Bucovină 

pentru Banatul de pustă?
Din 1983, carevasăzică de 34 de ani.
Un bucovinean cu trei mandate de consilier 

al orașului Recaș și iată azi viceprimar. Ce v-a de-
terminat să acceptați această funcție?

Ce m-a determinat? Eu zic că relația foarte 
bună cu domnul primar, convins fiind atunci când 
am acceptat funcția că, primind această demnitate, 
relația, de care vă vorbeam, nu se va deteriora.

Ce proiect vă doriți realizate în acest man-
dat?

Majoritatea proiectelor pe care le-am dorit, 
eu și cetățenii orașului Recaș, au fost îndeplinite de 
domnul primar. Domnișoară, domnul primar Pavel 

Constantin CARCEA - Viceprimar al orașului Recaș
n bun prieten, coleg al meu, mi-a spus atunci când am pornit la drum: 
„La Recaș, acolo unde mergem azi, am învățat eu să stau în septembrie 

la o masă de lemn cu un morman de nuci sparte, cu struguri, o cană de must și 
multe frunze galbene în jur. Pe rândurile cu vii ale Recașului se întâlnesc, în ar-
monie, toate zodiile lumii.”

Teodor este genul de om care, atunci când știe că un 
lucru trebuie făcut, îl face.

Proiecte viitoare?
Sigur sunt: asfaltarea străzilor la Bazoș, asfal-

tarea tuturor străzilor din orașul Recaș. Și nu uităm 
nici de acel amplu proiect cu drumul vinului, pe ca- 
re binecunoscutele contestații făcute la licitații au 
îngreunat începerea lucrărilor, întârziindu-ne. Dar 
cu siguranță vom definitiva acest frumos proiect.

Am aflat că, aici, în orașul Recaș, sunt spri-
jinite, de către administrație, atât activitățile cul-
turale, cât și cele sportive.

Vă pot asigura de acest lucru cunoscut de 
mine și din perioada celor patru mandate de con-
silier. Și afirm cu satisfacție că există unanimitate în 
Consiliul Local, atunci când vine vorba de a susține 
acest gen de activități.

Vă mulțumesc, domnule viceprimar, pentru 
acest dialog.

Și eu vă mulțumesc pentru felul în care 
promovați orașul nostru în acest jurnal al primăriilor.

Din trecutul pompierilor noștri

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

U

dunarea generală pentru constituirea Asociaţiei de pom-
pieri a avut loc în toamna anului 1879. Formația de 

pompieri a Recașului este patronată de Sfântul Florian și a fost 
înființată în anul 1880. Membrii fondatori ai asociației au fost: 
Michael Stitz, Anton Marschätzky (şi astăzi încă membru), Urban 
Marschätzky, Johann Csermak, Josef Stricker, Paul Götz, Ale-
xander Wolfner, Ferdinand Wollinger, Jakob Szablyar, Alexander 
Szenassy, Nikolaus Buschinger, Albert Schwerepa, Johann Heuer, 
Mata Jankulov, Josef Stricker, Josef Szodoma, Anton Schütz sen., 
Franz Hollosy, Josef Raidl, Edmund Reinfried, Johann Tasch, Jo-
hann Sachetti, Urban Wichtmann, Jakob Philipp, Georg Birnstill, 
Michael Zdiarszky, Paul Sztanisavlyevics, Franz Fuhrmann, Karl 
Bonomi. Comandant a fost ales 
Heinrich Klucserics, iar adjunct 
Josef Stricker. Secretar a fost nu-
mit Franz Schön și casier Franz 
Fuhrmann. Unul dintre cei mai 
de vază cetăţeni ai Recaşului din 
acei ani, Andreas Heptner, a fost 
ales președinte.

umea înconjurătoare poate fi 
destul de înspăimântătoare 

pentru un copil. El poate vedea la știri 
tot felul de lucruri care să-l sperie. Sau 
poate auzi la școală sau în cartier altele 
înfricoșătoare. Dacă crezi în Dumnezeu, 
îți poți învăța copilul să creadă la rândul 
lui, astfel încât să depășească momen-
tele de teamă. Copiii care sunt învățați 
că Dumnezeu este mare și bun, că ne 
iubește pe toți, sunt mai liniștiți după 
ce se roagă. Când copiii îi mulțumesc 
lui Dumnezeu pentru ceea ce au în 
viața lor devin mai conștienți de cât de 
binecuvântați sunt. Copiii care cresc 
apreciindu-și casa, familia, prietenii, 
masa, profesorii au o viață mai fericită 
și mai productivă.
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SÂNMIHAIU ROMÂN
Preot Ioan BRÂNZEI - Sânmihaiu Român

„Ne-a binecuvântat Dumnezeu cu un primar excepțional!”
Timiș

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Binecuvântați Părinte.
Domnul și Măicuța Lui.
(Ne așezăm la masa aflată pe terasa casei. 

Cești cu cafea, apă, și dulciuri.)
Todi?                                                                               
E plecat în județ, Părinte.
Și lasă el așa o fată frumoasă singură pe 

drumuri? (Râde) De unde ești?
Din Căraș, de la Glimboca.
Gugulancă! Fratele Vasile iubește mult 

pământul și oamenii Carașului. Ce vrei să-l întrebi 
tu pe popa Puiu?

Părinte, la întâlnirile dumneavoastră cu 
jurnaliștii, există o întrebare care nu v-a fost 
adresată?

Stau puțin să mă gândesc. Da, există, nime-
ni din cei care m-au intervievat de-a lungul vieții 
mele - și au fost destui, te asigur - nu m-a întrebat 
de copilăria mea.

Și ați avea ce povesti…
Roxana, ochii copilăriei mele au văzut trenul 

regal părăsind țara cu regele. Apoi am văzut prima 
răscoală împotriva comunismului, când oamenii 
strigau: „Vrem pită și mălai și pe regele Mihai și pe 
Groza sub tramvai!” Apoi, deportarea consătenilor 
mei în Bărăgan, în acea Siberie a României. Draga 
mea, am văzut tancurile rusești îndreptându-se spre 
Ungaria în ‘56…

Ca peste ani, să deveniți inițiatorul revoltei 
anticeușiste din 16 decembrie 1989 în comuna 
Lovrin.

Prima localitate de lângă Timișoara, care s-a 
ridicat la revoltă.

Sunteți un ziditor de biserici. Câte ați ridi-
cat?

La Lovrin am construit prima biserică în anul 
1974. Construcția a durat zece ani. Apoi, cu ac-
ceptul Mitropolitului de venerată amintire, Nicolae 
Corneanu, am început munca de zidire a ceea ce 
timișorenii numesc azi „Biserica Martirilor”. Două 
biserici, două prestolnițe ortodoxe pe prescura țării, 
a pământului românesc în formă de ictis, din care 

e talgerul lunii septembrie se răsfiră zorii, zilele au devenit aurii. Sep-
tembrie este întâia lună a pieirii de frunze. Întâlnirea cu Preaonora-

tul Părinte Ioan Brânzei, în cocheta sa locuință din comuna timișană Sânmi-
haiu Român, mi-a fost facilitată de Vasile Todi care, înainte de a porni spre 
Sânmihai, mi-a spus: „Părintele Brânzei este un personaj pe care îl poți întâlni 
în «Hristos răstignit a doua oară» a lui Kazantzakis. Roxana, «popa Puiu» este 
un om duios pe-ntoarceri, ne-ndoit pe plecări, nesemănând cu nimic de azi, 
pentru că începutul și sfârșitul nu-și au asemănare decât în muchiile zboru-
lui.” Vă imaginați, după o asemenea descriere, ce emoții am avut? Și totuși...

ne-am câștigat pâinea noastră cea de toate zilele și a 
sfintelor noastre grijanii liturgice.

Părinte, cum era Sânmihaiu copilăriei?
Ca însăși copilăria…
Dar cel de azi, cum vă pare?
Draga mea, ne-a binecuvântat Dumnezeu cu 

un primar excepțional. Domnul Viorel Mărcuți este 
un om apropiat de oameni și de Biserică, un primar 
care ne-a asfaltat toate drumurile…

Ce i-ați cere dacă ar fi cu noi, la masă, dom-
nului primar?

Păi… da, l-aș ruga, dacă se poate, să 
construiască un pod pietonal peste Bega, pentru 
că, după cum știi, Bega desparte comuna noastră în 
două, iar biserica se află în partea opusă celei unde 
ne aflăm noi acum și oamenilor din partea aceasta de 
sat, cunoscută ca „partea ardelenilor”, le-ar fi mult 
mai ușoară deplasarea. Repet, dacă se poate, cu re-
spect cer domnului primar să construiască un pod 
pietonal peste Bega, pentru a ușura drumul oameni-
lor la Biserică. Până acum niciun primar nu a reușit, 
poate îl ajută Bunul Dumnezeu pe actualul primar 
să reușească.

Părinte, sunteți înconjurat de iubire, a ma-
mei, a fiicei și nepoților dumneavoastră, regretați 
ceva?

O, da! Regret că nu am reușit să fiu preot în 
satul meu.

Nu pot, nu se cuvine, să închei acest dia-
log cu dumneavoastră, fără a consemna și un sfat  
adresat tinerilor și nu numai lor.

Dragă Roxana, tinerii să meargă la școală 
pentru a învăța carte, nu pentru a pierde vremea,  
iar cei maturi să nu divorțeze. Orice-ar fi nu 
divorțați!!!

Mă conduce pănă la portița casei. Îmi amin-
tesc ce mi-a spus „fratele Vasile”: „Să nu uiți să 
pupi mâna Părintelui, ca să te umpli de har!” Nu 
reușesc. Nu reușesc pentru că nu sunt lăsată. „Nu 
mie, fată dragă, la Vlădică să-i săruți mâna, că el 
e vrednic!”

P
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Rubrica școlii

„Am luat toate măsurile necesare pentru ca în școli să existe 
condiții optime de lucru!”

SATCHINEZ Timiș

Florin CHEAUA - Primar al comunei Satchinez

Veste bună pentru crescătorii de animale

rec cu pas grăbit spre școală elevii  la ora la care mă îndrept spre întâl-
nirea cu domnul primar al frumoasei comune Satchinez. Știu că este un 

edil matinal, cu un respect aparte pentru noțiunea de timp. Din acest motiv, și 
din acest motiv, am încercat să fiu punctuală. Și am reușit. Dovadă dialogul 
consemnat mai jos.

T

F

D
În atenția părinților

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Departamentul zootehnic

au aceste avize obligatorii pentru funcționarea lor.
Cum se explică această stare de lucruri?
Roxana, de-a lungul timpului s-au adus tot fe-

lul de modificări la școli și nimeni nu s-a arătat preo-
cupat de existența acestor autorizații de funcționare.

Dar dumneavoastră ați reușit!
Da, în mare măsură, da, am reușit.
Mereu am întâlnit, prin locurile pe unde am 

umblat în această vară, vară extrem de secetoasă, 
probleme cu furnizarea corespunzătoare a apei.

Da, atunci când se ating asemenea temperatu-
ri, și ca intensitate și ca durată, este firesc să apară și 
perturbări în ce privește buna distribuție a apei, dar 
noi am depășit cu bine micile probleme, rezolvate de 
operatorul zonal.

 Dacă nu v-ați fi uitat la ceas, v-aș fi între-
bat și despre proiectele pentru care știu că ați trudit 
toată vara, dar, cu acordul dumneavoastră, am să 
vă rog să-mi vorbiți despre ele la viitoarea noastră 
întâlnire.

Cu plăcere și îți mulțumesc pentru buna 
înțelegere. Chiar trebuie să fiu punctual la o întrunire 
benefică localității mele.

Succes!
Mulțumesc.

Domnule primar, 
frumoasă e întâlnirea cu 
elevii mergând cu pas 
grăbit spre poarta de in-
trare a școlii.

Da, e o întâlnire nostalgică, mai ales pentru noi, 
cei care nu mai suntem prezenți de mult în catalog.

Prezența elevilor este dovada vie că la Satchi-
nez școlile funcționează...

Am luat toate măsurile necesare pentru ca în 
școli să existe condiții optime de lucru. Astfel încât 
elevii să poată învăța în condiții decente.

Pentru a le crea aceste condiții....
Pentru a le crea bune condiții am făcut lucrări 

de reparații acolo unde se cerea acest lucru, apoi s-au 
efectuat lucrări de igenizare. În fond acesta este și 
rolul nostru, al administrației publice, de a avea grijă 
ca instituțiile subordonate nouă să fie mereu în stare 
de bună funcționare.

Cu avizele...
Exact, cu toate avizele, pentru că și aici este o 

problemă, multe școli nu au avizele de funcționare, 
ei bine, pentru aceste avize am făcut tot ce a fost 
necesar pentru obținerea lor. Sunt, din păcate, foarte 
multe școli, unele chiar din județul nostru, care nu  

ermierii care au depus cererea unică pentru zootehnie în 
campania 2017 vor primi subvențiile mai devreme anul aces-

ta. După cum se știe, în anii trecuți crescătorii de animale au primit 
ultimii banii pentru subvențiile aferente campaniei 2016!

În acest an, toate subvențiile, inclusiv pentru zootehnie, vor fi 
acordate începând cu 16 octombrie, într-un avans de 70%, urmând ca 
de la 1 decembrie să fie dată și plata regulară.

ragi părinți, un studiu făcut de „Centrul pentru Copii cu Autism” arată că 
în cazul a 90% dintre copiii de 2-3 ani, care sunt diagnosticați cu o formă 

de autism, factorul declanșator este vizionarea excesivă a programelor TV sau a al-
tor forme de realitate virtuală. Specialiștii recomandă ca accesul la tehnologiile și 
dispozitivele multimedia pentru copiii între 0-2 ani să fie restricționat complet, iar 
pentru copiii între 3 și 6 ani, să fie limitat la maximum o oră pe zi. Copiii între 6 și 
12 ani să vizualizeze programele TV maximum două ore pe zi.
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ZAVOI
)

Caraș-Severin

„Poiana Mărului reprezintă bijuteria comunei noastre!”
Doru Iustin CÎRDEI - Primar al comunei Zăvoi

Domnule primar, multe probleme de rezol-
vat în comuna Zăvoi?

Multe, foarte multe, dar în primul rând, infra-
structura și când spun asta mă refer la străzi din inte-
riorul localităților, la drumurile ce leagă localitățile, 
cum ar fi acela ce leagă Zăvoi de Poiana Mărului...

Aveți câte sate?
Șapte sate alcătuiesc comuna noastră: 

Voislova, Valea Bistrei, Zăvoi, Măgura, Măru, 
Poiana Mărului și 23 August, care a fost o colo-
nie muncitorească formată în jurul fostei Fa-
brici de Cherestea. Dar mai există încă o colonie 
muncitorească, formată din 25 de familii, colonie 
rămasă de la construcția barajului și care e integrată 
localității Măru.

A fost o vară caniculară. Rețeaua de apă...
Avem rețea de apă în comună, mai puțin la 

Poiana Mărului, unde localnicii s-au asociat în 
eforul de captare a apei din izvoarele locului.

Am înțeles, din dialogurile mele cu oame-
nii comunei dumneavoastră, că „pentru primarul 
nostru toate proiectele sunt de întâietate.” Dacă 
este așa, care sunt aceste proiecte?

Recent am depus două proiecte pe „PNDL 
2”...

rumoasă parte a României e locul nașterii interlocutorului meu, 
frumoasă și comuna unde i-a fost hărăzit să fie primar. Și una și 

cealaltă nu cunosc coborâșuri spre bătrânețe, ci numai trepte binecuvântate 
cu răsărituri marmoreene și sfințituri neegalate. Bucovina și Carașul Banatu-
lui. Locuri unde omul, „Când deschide ochii, vulturește, / Peste roata zărilor 
năprui, / Inima-i se umple-n piept și-i crește / Parcă șesul, tot, ar fi moșia lui.” 
Cobor din Poiana Mărului, din inima munților Țarcu, pentru a-l întâlni pe 
domnul Iustin Cîrdei. Pe acest foarte tânăr primar al comunei Zăvoi.

F

Pentru?
Unul e pentru canalizare plus stație de epu-

rare în Zăvoi, Valea Bistrei și 23 August. Comuna fi-
ind foarte întinsă, nu putem să facem dintr-odată tot 
ce preconizăm, dar, pentru că și cel mai lung drum 
începe cu un pas mic, am considerat important să în-
cepem, ca ulterior să mai adăugăm, în cadrul proiec- 
tului și celelalte sate prin atragerea de alte fonduri.

Iar al doilea proiect?
Cel de-al doilea proiect vizează modernizarea 

străzilor din localitatea Poiana Mărului...
Poiana Mărului fiind...
Poiana Mărului reprezintă bijuteria comunei 

noastre. Este nevoie imperioasă acolo de drumuri, 
drumuri care azi nu arată bine, obiectiv vorbind. 
Această floare de la pălăria comunei noastre este 
mult vizitată de turiști, care vor reveni greu, dacă nu 
vom rezolva problema drumurilor.

Domnule primar, din respect pentru timpul 
dumneavoastră și din dorința de a lăsa loc în pagi-
na de promovare a comunei Zăvoi unor materiale 
care să prezinte cititorilor, din alte județe, atracțiile 
zonei, vă propun să continuăm și luna viitoare dia-
logul nostru de azi.

Cu plăcere.

e dumneavoastră, citi-
torii acestei pagini, vă 

sfătuim să vizitați în prag de 
toamnă Poiana Mărului, loc 
unde veți dispune de multiple 
posibilităţi de petrecere a timpu-
lui liber şi agrement. Staţiunea 
este un nod de trasee turistice. 
De aici, prin aşa numita Şaua Ie-
pei – 1.727 m se poate ajunge la 
lacul de acumulare Gura Apelor, 
ce alimentează salba de 10 hidro-
centrale de pe Râul de Mori.

Un al doilea traseu este 
pe Valea Şucului, un drum fo-

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

restier care va deveni în curând 
parte din Transalpina bănăţeană, 
iar cel de-al treilea traseu este pe 

lângă fosta păstrăvărie, pe poteca 
ce duce la Vârful Nedeia – 2.150 
m, apoi la Vârful Pietrei – 2.192 
m şi într-un final la Sarmizege-

tusa. Dar indiferent de traseul 
pe care îl alegeţi, peisajele sunt 
magnifice şi atunci când obosiţi 
vă sfătuim să faceţi un scurt po-
pas şi să admiraţi jocul vioi al 
veveriţelor, care se întâlnesc la 
tot pasul. Aici, la Poiana Mărului, 
turismul pentru sănătate este  la 
el acasă, datorită aerului puternic 
ozonat, unic în Europa. Dacă în 
toată lumea se folosesc aparate 
şi tratamente costisitoare pentru 
obţinerea ozonului, în Poiana 
Mărului ozonul se găseşte în mod 
natural.

Invitație la drumeție

P
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Săvârșinul a sărbătorit Zilele Cetății

SAVÂRSIN
)

, Arad

Î

Festivalul de literatură „Dorel Sibii”,  de la Săvârșin, 
la a XIX-a ediție

L

Pagină realizată de Ada MAXIM

Medicul nostru - prietenul dumneavoastră

Tabără de Creație a Tinerilor, 
eveniment cultural de excepție

n perioada 11-16 septembrie, la Săvârşin a avut loc 
Tabăra de Creaţie a Tinerilor Scriitori, destinată 

scriitorilor performanţi din generaţia tânără, care au pu-
blicat deja cel puţin o carte remarcabilă. Participanţii au 
fost cazaţi la Săvârşin şi Căprioara, participând la ateliere 
de creaţie, dezbateri, având cadrul natural şi timp necesar 
pentru elaborarea propriilor creaţii literare. În 15 septem-
brie, aceştia s-au deplasat la Arad, pentru a participa la 
lecturi publice în spaţii neconvenţionale,un  colocviu pe 
teme literare actuale, vizitând cu această ocazie oraşul şi 
instituţiile de cultură. La ediţia din acest an au partici-
pat un număr de 15 tineri scriitori selectaţi după aceleaşi 
criterii de performanţă. Scopul Taberei e Creaţie este ace-
la de a intra în contact direct cu literatura vie, proaspătă, 
cu tendinţele şi direcţiile spre care se îndreaptă aceasta.

n perioada 9 - 10 septembrie a avut loc un ma- 
re eveniment cultural pentru județul Arad, 

Festivalul de literatură „Dorel Sibii”, de la Săvârșin, 
ajuns la ediția a XIX-a. Evenimentul poartă nu-
mele scriitorului Dorel Sibii, care 
a crescut pe meleagurile Săvârși- 
nului, fiind autorul mai multor 
volume de poezie, proză și teatru. 
Festivalul adună în fiecare an scrii- 
tori din vestul țării și din străină 
tate, iar de peste zece ani acestui 
eveniment s-a alăturat și Funda- 
ția Culturală „Principesa Margareta” ca un parte- 
ner de valoare alături de Centrul Cultural Ju- 
dețean Arad (principalul organizator), împreună 
cu primăria Săvârșin, revista Arca și Filiala U.S.R. 
Arad. Cea de a XIX-a ediţie s-a desfăşurat în Par-
cul Regal din Săvârșin, având ca noutate „Calea 
Regală“, o lectură publică maraton la care au par-

ticipat toţi poeţii şi prozatorii prezenţi la festival, în 
număr de aproximativ 40. “Cel mai important eve-
niment literar din vestul țării și, după unele aprec-
ieri, cel mai important organizat în spațiul rural la 

nivel național, Festivalul Național 
de literatură Dorel Sibii a ajuns în 
acest an la ediția XIX. Mulțumim 
tuturor participanților și celor 
implicați în organizare, cărora 
li se datorează reușita prezentei 
ediții. Ne-am despărțit cu gândul 
la ediția cu numărul XX de anul 

viitor. Mulțumim, de asemenea, Familiei Regale 
a României pentru aprecierea importanței acestui 
eveniment și pentru instituirea unui premiu special 
“Principesa Margareta”, decernat, anual, unuia din-
tre scriitorii consacrați, alăturare care a dat o greutate 
si mai mare evenimentului”, consideră scriitorul 
Ioan Vodicean, primarul comunei Săvârşin.

 fost mare sărbătoare la Săvârşin, în 
zilele de 19 și 20 august, locuitorii 

din zonă şi oaspeţii lor bucurându-se de Zilele 
Cetății. Tradiționalul eveniment organizat de 
Primăria și Consiliul Local Săvârșin în fiecare 
an a oferit publicului un program artistic pen-
tru toate vârstele și gusturile. Spectacolele au 
fost organizate pe platoul din spatele căminului. 
Nicoleta Nucă, Flavius Mihoată, D.D.I ŞI Fee-
ria Dance au dat startul petrecerii în 19 august, 
iar Ansamblul Doina Banatului din Caransebeş 
şi Ansamblul Valşea Mureşului din Săvârşin 
au întreţinut atmosfera în cea de a doua zi de 
sărbătoare. Cu mic, cu mare, locuitorii în frunte 
cu primarul Ioan Vodicean, care s-a îmbrăcat 
în straie populare pentru aceste zile de mare 
sărbătoare locală, s-au încins în horă, reamintind 
că Săvârşin a fost şi este un model de comunitate 
rurală și de reprezentare regală a României, un 
simbol al eleganței, înnobilat cu un fond turistic 
de excepție. 

Î

Aa nivel mondial, numărul deceselor din cau-
za poluării atmosferice a crescut. Dar există o 

metodă prin care putem contracara efectul negativ al aces-
tei poluări. Studiile arată că persoanele care iau un supli-
ment alimentar cu vitamina B suferă mai puțin din cauza 
poluării. Concret, este diminuat efectul negativ pe care 
poluarea cu particule fine îl are asupra sănătății sistemu-
lui cardiovascular. Vitamina B protejează organismul de 
efectele negative ale poluării din marile orașe. Studii re-
cente au arătat că suplimentele cu această vitamină ajută la 
reducerea efectelor negative pe care le are poluarea asupra 
bolilor cardiovasculare.

VITAMINA  CARE  TE  PROTEJEAZĂ  DE  POLUARE
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CENEI Timiș

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Domnule primar, vă mulțumesc că ați ac-
ceptat dialogul nostru, dialog care, sper eu, va 
ajuta oamenii din Cenei și Bobda să fie mai atenți 
la viitoarele alegeri în cabina de vot, înțelegând, în 
timpul rămas până atunci, că nu toți cei votați vor 
și binele comunei. E trist, dar e adevărat. Cum s-a 
ajuns în situația, domnule primar, ca niște oameni 
ai comunei să obstrucționeze proiecte benefice co-
munei?

Asta mă întreb și eu... Dar această înverșunare 
a lor este rezultatul unor orgolii greu de descifrat.

Vă rog să fiți de acord ca să facem cunoscute 
oamenilor din Cenei numele acestor... negativiști, 
ai acestor „Gică contra”.

E vorba de consilierii PSD, sigur, pesediști lo-
cali, să nu înțeleagă nimeni că eu doresc să culpabi-
lizez un partid mare, prin atitudinea unor consilieri 
rurali. De altfel, eu nu am reușit să mă conving că ei 
chiar sunt pesediști adevărați.

Întrebați-i care sunt principalele puncte ale 
doctrinei partidului lor și veți afla ușor.

Patru sau cinci din ei sunt foști membri ai 
partidului liberal. Oameni care, îndepărtați din par-
tidul liberal, au trecut puntea la PSD. Din păcate, 
în această legislatură, ei au reușit să devină majori-
tari în consiliu, și astfel se opun tuturor inițiativelor 
mele.

Bine, ei se opun tuturor, cunosc din sursă 
credibilă că viceprimarul Ceneiului, un domn 
Baia, dacă nu mă înșel, atunci când i s-a transmis 
un mesaj conciliant din partea domnului Negoiță, 
s-a răstit spunând: „Negoiță să-și vadă de treaba 
lui.”  Domnule primar, care e ocupația de bază a 
acestui viceprimar?

Un om pseudoinstruit, pseudoșcolit, și când 
spun asta mă exprim destul de elegant.

Cum a ajuns un astfel de ins, chiar și pen-
tru scurt timp este adevărat, nu viceprimar, ci con-
silier?

Prin concurs de împrejurări. Cu promisi-
uni mincinoase lansate, mai ales în satul Bobda, 
continuând să mintă și azi oamenii în legătură cu 
investițiile primăriei, cu proiectele noastre...

Îmi puteți spune unul din neadevărurile pro-
movate de acest Baia?

A mințit oamenii că avem cea mai mare taxă 
de salubrizare. Ori noi avem acest serviciu de sa-
lubrizare la o valoare medie în comparație cu alte 
unități administrative din Timiș. Lucru prezentat 
de mine consilierilor într-una din ședințele noastre. 
Nici cea mai mare, nici cea mai mică. Domnișoară 
Roxana, legat de apă, trebuie să știe oamenii Cenei-
ului și cei ai satului Bobda, că datorită acestor oa-
meni aleși de ei consilieri am fost pe punctul de a 
pierde o invesiție majoră de 6 milioane de euro! Vă 
dați seama? Era cea mai mare investiție cu fonduri 
europene a comunei Cenei.

Domnule primar, chiar sunt adevărați acești 
oameni?

Roxana, și eu mi-am pus această întrebare, 
dovadă că nu demult l-am întrebat pe unul din con-
silierii PSD, domnul Fekete: „Când ai fost dumneata 
sincer, atunci când ai declarat într-un număr al re-
vistei noastre că sunt un primar de succes sau acum 
când mergi în casele oamenilor numindu-mă «hoț și 
bandit»? Când ai fost dumneata cel adevărat?”

Domnule primar, spunea Alfried Krupp: 
„Câți dușmani atâta cinste”. Din păcate, acești 
adversari sătești, că dușmani nu-i pot numi, sunt 
vremelnici. Perene rămân faptele dumneavoastră, 
proiectele dumneavoastră. Apropo, ce proiecte 
aveți în derulare acum?

Alimentarea cu apă și canalizarea pe perime-
trul comunei și ducerea la bun sfârșit a unei baze 
sportive, atât de necesară tinerilor comunei noastre.

Cum va arăta această bază sportivă?
Cu un teren de fotbal modern, cu gazon 

care să asigure condiții optime de desfășurare pen-
tru copetițiile sportive, și evident dotarea acestei 
baze sportive cu utilitățile necesare: vestiare noi, 
apă curentă, curent electric, o mini tribună, deasu-
pra vestiarelor... o investiție mare pusă în folosul 
comunității. Domnișoară, tot ce fac în activitatea 
mea de primar, fac pentru toți locuitorii comunei 
Cenei. (va urma)

Gabriel ILAȘ - Primar al comunei Cenei

„Tot ce fac în activitatea mea de primar, 
fac pentru toți locuitorii comunei Cenei!”

ragi locuitori ai comunei Cenei, așa cum am promis în numărul trecut 
al jurnalului nostru, vom acorda în fiecare ediție a sa o rubrică a dia-

logului pentru toți cei cărora cetățenii comunei le-au acordat voturile lor. În-
cepem cu domnul primar ing. Gabriel Ilaș, știut fiind că asupra domniei sale s-a 
dezlănțuit, de ceva vreme, o cabală, condusă de o aripă dezidentă a P.S.D.-ului 
timișan, și spun astfel întrucât cei care s-au așezat în fruntea bucatelor la P.S.D. 
Cenei nu mai pleacă urechea nici la sfaturile conducerii județene. Precum veți 
citi...

D
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TRAIAN VUIA

Vasile PETRUESCU - Primar al comunei Traian Vuia

Timiș

„Avem datoria să semănăm copiilor de la orice nivel de educație 
semințele înțelepciunii!”

Cel  mai  ieftin  ingrășământ  natural

Domnule primar, 
dăscăliță eu, dascăl 
dumneavoastră, cu-

noscând bine interesul pe care îl arătați tinerilor 
din comună, grija cu care ați pregătit școlile pen-
tru noul an de învățământ, vă întreb cum ați primit 
dumneavoastră cea dintâi zi a școlii?

Așa cum am mai spus, luna septembrie 
găzduiește atât începutul unui nou an bisericesc, 
prima lună de toamnă, cât și începutul unui nou an 
școlar. 

În cea dintâi zi de școală, am pornit și eu 
cu un gând frumos și curat pentru colegii mei, ca-
drele didactice, pentru copiii comunei, cărora le-am 
urat multă înțelepciune, tuturor multă răbdare și 
îngăduință. Toți avem datoria să semănăm copiilor 
de la orice nivel de educație semințele înțelepciunii, 
care se vor culege la maturitate!

Domnule primar, ce înseamnă, nu pentru 

eptembrie, în răcoarea dimineții se simte, fără a se vedea, ceasul stingerii 
unei veri cu temperaturi nefiresc de ridicate. În Traian Vuia, pe domnul 

primar Vasile Petruescu îl întâlnesc pe una din străzile comunei, unde zilnic 
controlează buna desfășurare a activității de asfaltare a drumurilor și nu numai. 
Din respect pentru timpul domniei sale, am consemnat un scurt, foarte scurt 
dialog.

dascăli și elevi, ci pentru părinți ziua de început a 
unui nou an școlar?

Înseamnă eforturi financiare ale părinților 
pentru ca fiecare copilaș să aibă tot ce e necesar pen-
tru un an școlar.

Știu că în preajma deschiderii școlii ați avut...
Da, cei pe care i-am numit „îngerii păzitori 

de la Look Inside” au venit cu ghiozdane pentru 
52 de elevi din comuna Traian Vuia. Și vreau să 
mulțumesc și pe această cale donatorilor „Asociației 
Look Inside” din Timișoara, „Asociației Comunitare 
Telecentru” Traian Vuia, dascălilor pentru sprijin și 
personal doamnei Dana Marcu-Gherasim, domnului 
Denis Daniel Suciu și nu în ultimul rând tuturor ce-
lor care au făcut posibilă această acțiune.

Domnule primar, un cuvânt pentru pruncuții 
de azi, oamenii țării de mâine?

Succes de pe acum înainte și binecuvântată să 
le fie calea în viitor! Doamne ajută!

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

acă tot se apropie sezonul rece, este bine să știți că 
cel mai ieftin îngrășământ este cenușa. Ea poate fi 

utilizată ca îngrășământ natural pentru solul din grădină, 
întrucât conține o mulțime de substanțe hrănitoare care 
pot completa carențele de vitamine și minerale. Cenușa 
este o sursă excelentă de calciu, potasiu, fosfor și, de- 
oarece este alcalină, poate fi folosită pentru a echilibra 
nivelul de aciditate din sol. Atenție! Bucățile de lemn vop-
sit, care v-au rămas după ce ați schimbat vechiul gard sau 
alte produse de lemn care au fost lăcuite și vopsite pot fi 
arse, dar cenușa obținută nu este benefică pentru sol, deoa-
rece conține substanțe chimice care pot afecta creșterea pl-
antelor. Chiar și cenușa rezultată în urma arderii cărbunilor 
pentru grătar poate avea efecte nocive asupra plantelor, 
de aceea specialiștii spun că nu ar trebui să o aruncați la 
întâmplare pe pământ.  Pentru a avea o cantitate suficient 
de mare de cenușă pentru fertilizarea solului, este bine să 
o colectați în timpul iernii. Specialiștii spun că cel mai bun 
recipient pentru depozitarea cenușii este unul din metal.

Și nu uitați: Perioada propice pentru utilizarea 
cenușii în grădină este primăvara, înainte de plantarea le-
gumelor sau a florilor, pentru ca substanțele nutritive să 
aibă timp să fie absorbite de sol.

S

Rubrica școlii

Programa de liceu se schimbă 
din nou...

ste greu, foarte greu să ai generații de 
elevi sau studenți, de absolvenți bine 

pregătiți, atâta vreme cât programa școlară, 
manualele și de ce nu, miniștrii învățământului 
se schimbă an de an. După cum am aflat, recent, 
din anul viitor, din nou, toate programele școlare 
pentru învățământul liceal vor fi rescrise. Astfel, 
toate manualele școlare vor fi editate exclusiv de 
către „Editura Didactică și Pedagogică”, iar „Le-
gea Manualului” va fi pusă în dezbatere publică 
în perioada imediat următoare. Proiectul de lege 
a manualului va intra în dezbatere publică în-
cepând cu data de 11 septembrie. Dar cel mai 
important anunț pen- 
tru elevi este, însă, 
faptul că programa 
școlară pentru cla-
sele de liceu va fi 
modificată în 2018.

Incredibil, dar adevărat!Departamentul nostru agricol

D E



10

GLIMBOCA

D

Caraș-Severin

C

„Din iulie dacă s-ar fi deschis anul școlar, școlile din 
Glimboca puteau primi elevii!”

Petru CRÎSNIC - Primar al comunei Glimboca

Ce caută francezii în România și 
exportă pe bani grei în SUA?

Pentru tinerii fermieri

Domnule primar, drumul unui dascăl într-o 
comună trece fără îndoială pe la școală. Nici al 
meu nu a fost diferit. Școlile comunei Glimboca 
arată foarte frumos. Ori, mai exact spus, arată ca 
întreaga comună: îngrijite cu multă migală.

Școlile noastre, grădinița, instituțiile de 
învățământ în totalitate, arată astfel din 2006, când 
au trecut printr-un amplu proces de reabilitare. Dar 
ele necesită, după cum bine știți, o întreținere anuală.

Aveți toate avizele?
Bineînțeles. Ele întrunesc pentru buna func-

ționare toate cerințele. Din iulie, dacă s-ar fi deschis 
anul școlar, școlile din Glimboca puteau primi elevii.

Cum asigurați încălzirea lor pe timpul rece?
Cu trei centrale termice, plus una la grădiniță.
Domnule primar, sunt sigură că,  în 

învățământul local, vă confruntați totuși cu o mare 
problemă...

Dacă vă referiți la numărul cursanților da, an 

urată, îngrijită și bine gospodărită așa se arată Glimboca oaspeților ei, în 
orice ceas al zilei. Glimboca rămâne cea mai eroică comună a Banatului de 

munte. Rezistența fiilor și fiicelor ei în fața comunismului sovietic a făcut din Glim-
boca o mică Cecenie a României. Azi e pace, în sediul primăriei, ca pretutindeni în 
comună, domnește ordinea. Domnul primar mă omenește cu o cafea și un pahar cu 
apă. Oare de ce toți primarii destoinici sunt și politicoși? Vorbim de una, de alta, și 
până la urmă ajungem la întrebarea:

de an, numărul elevilor scade. Scade, domnișoară 
Roxana, și asta nu e bine. Nu este bine deloc. Natali-
tatea, domnișoară, devine pe zi ce trece o problemă 
națională.

Se lamentează multe primării, atunci 
când se aduce vorba de încasările la buget? 
Dumneavoastră?

Încasări de la populație?
Da.
Domnișoară, noi atunci când, în fiecare an, fa-

cem la sfârșitul anului socotelile, constatăm că avem 
un coeficient de 90% încasat.

Și de la privați, ca să spun așa?
E, acolo avem câteva firme care sunt 

restanțiere, dar intrate fiind în insolvență, așteptăm 
acum, după formalitățile legale pe care le-am făcut, 
recuperarea datoriilor.

Sumele datorate sunt mari?
Peste 600 de milioane, în bani vechi.

ragi elevi, este bine 
să știți că, din-

colo de drepturile voastre, 
există și îndatoririile voas-
tre. Una din ele este obligația 
de a vă pregăti pentru fie-
care disciplină de studiu 
consemnată în „Statutul Ele-
vului”. În plus, vă este interzis să folosiți telefonul mobil 
în timpul orelor de curs, al examenelor și al concursuri-
lor. Evident, vă este interzis să aveți un comportament 
jignitor, indecent, de intimidare, de discriminare, și să 
manifestați violența în limbaj și în comportament față 
de colegi și față de personalul unității de învățământ. 
În cazul în care nu vă conformați regulilor, vi se poate 
face observație individuală sau mustrare scrisă. De 
asemenea, vi se poate retrage temporar sau definitiv 
bursa de merit sau bursa socială, puteți fi mutați disci-
plinar la o altă clasă din școală sau puteți primi preaviz 
de exmatriculare, iar, în final, să fiți exmatriculați.

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

În atenția elevilor

O legumă aparent banală, uitată de româ-
ni, a stârnit interesul francezilor și americanilor.. 
Este vorba despre usturoiul de toamnă, cultură 
abandonată de legumicultorii români după ce piața a 
fost invadată de usturoiul adus din China.  Usturoiul 
de toamnă românesc, cel care face inflorescențe în 
al căror capăt apar niște bulbili, adică sămânța care 
va da căpățâna care după doi ani poate să producă 
și ea la rândul ei, inflorescență. Se recoltează 
inflorescența într-un anumit stadiu și în momentul în 
care se taie aceasta începe să se toace semimărunt, 
se stopește cu zeamă de lime, se adaugă puțin ulei de 
floarea-soarelui, sare și se depozitează în borcane. 

Acest preparat costă 25 de dolari 
în America iar în Franța este mult 
mai scump pentru că nu se găsește 
și este o delicatesă, deoarece 
francezii îl folosesc la aperitivele 
pe bază de brânzeturi.
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Trofeul Pescarului Checean - 2017, ediția a XI-a

TimișCHECEA
„Noul sediu al grădiniței e aproape gata și copiii 

vor avea condiții moderne!”
Daniel-Florin FLOREA - Primar al comunei Checea

a mijloc de septembrie ne-am deplasat în comuna Checea pentru a sta de 
vorbă cu domnul primar Daniel Florin Florea, om tânăr şi cu iniţiativă, 

pe care locuitorii îl apreciază nespus, încă din perioada când acesta ocupa foto-
liul de viceprimar. Ne-am întâlnit într-o zi de marţi, când urmele furtunii vio-
lente care a lovit vestul ţării erau încă vizibile.

L

T

Pagină realizată de Diana MIHAI 

Domnule primar, au 
fost probleme mari în urma 
furtunii de duminică? Ştiu 

că şi dumneavoastră a trebuit să repuneţi ţiglele pe 
casă…

Aşa este, am avut nişte probleme, însă nu chiar 
atât de grele ca la Timişoara. Doar că nu avem curent 
în localitate de duminică. Iar din cauza aceasta nu am 
avut nici apă. Însă, am luat un generator de la cineva, 
l-am montat şi acum avem apă. În privinţa curentului 
electric, avem promisiuni că în această săptămână 
vor veni de la Enel să remedieze situaţia. Din păcate, 
la fiecare ploaie, vânt, rămânem fără curent elec-
tric. Am tot făcut sesizări, dar mereu primim acelaşi 
răspuns, că nu sunt fonduri. Dar e o problemă cu care 
se confruntă şi alţi primari din zonă, nu doar eu.

Care sunt cele mai arzătoare probleme? 
Sunteţi în funcţia de primar din luna iunie, aţi apu-
cat să vă puneţi la curent cu toate?

Da, pentru că am fost viceprimar şi ştiam 
ce se întâmplă în localitate şi am continuat toate 
lucrările începute. Acum lucrăm la proiectul accesat 
pe PNDL, cu drumurile, cu căile de acces la oameni, 
sunt utilajele la lucru. Am început şi drumul spre Ce-
nei, cu balast, partea noastră de drum va fi finalizată 
curând. În rest, finalizăm lucrările la noul sediu al 
grădiniţei, care e aproape gata şi copiii vor avea 
condiţii moderne. Va fi cu încălzire, cu centrală pe 
lemne, cu apă caldă, duşuri şi băi cu chiuvete mici ca 
pentru înălţimea preşcolarilor, cum ne cer normele. 

Şi la şcoală lucrurile sunt la fel de bune? Aţi 

fost la deschiderea cursurilor pentru a le fi alături 
celor mici. Ce v-au spus cadrele didactice?

Şcoala e în regulă, a fost reabilitată în urmă cu 
patru ani şi nu sunt probleme. Avem grijă ca micuţii 
noştri să aibă condiţii bune de studiu, pentru că ei 
sunt viitorul nostru.

Ce vă spun locuitorii comunei, când vin în 
audienţă la Primărie? Ce probleme au?

Să ştiţi că nu prea avem plângeri din partea lor, 
problemele de care am amintit le cunosc şi ei, şi sunt 
înţelegători. Ştiu că facem tot ce putem să fie bine.

Am văzut că sunt mulţumiţi de dumneavoastră 
şi de consilierii locali, aveţi susţinere din partea lor.

Da, mă bucur de încrederea lor şi nu mă pot 
plânge. Singura problemă care ne mai doare este că 
nu avem transport, de când nu mai e CFR aici. Nu 
avem nici autobuze, nu este rută. Suntem izolaţi. 
Avem o speranţă că, dacă reuşim să facem drumul 
spre Cenei - o scurtătură să evităm Cărpiniş, pentru 
că acum dacă vrei să mergi la Cenei trebuie să treci 
prin Cărpiniş -, s-ar putea să fie o firmă de la Jimbolia 
interesată de o rută cu microbuze, dar deocamdată 
suntem în discuţii, pentru că vor să ştie dacă va fi pro-
fitabilă şi vor avea oameni interesaţi de acest traseu. 

Sperăm să reuşiţi şi acest lucru, domnule 
primar, şi să vorbim peste o lună despre mai multe 
realizări în comuna dumneavoastră. 

Mulţumesc pentru gândurile bune, şi le trans-
mit, pe această cale, cele mai calde urări şi multe 
mulţumiri concetăţenilor mei pentru sprijinul şi 
răbdarea lor.

ot la Checea, în 11 august 
a avut loc concursul de pes- 

cuit Trofeul Pescarului Checean 
2017, ajuns la ediția a XI-a, un 
proiect cuprins în Agenda Culturală 
şi Sportivă a comunei, acţiune 
organizată de Primărie şi finanţată 
de Consiliul Local. În acest an, 
Locul I a fost obţinut de pescarul Alexandru Haraga, 
iar Premiul special a ajuns la pescarul Dinicu Grigoraş. 
Însă, toţi participanţii s-au bucurat de relaxarea şi voia 
bună pe care pescuitul le-o oferă pasionaţilor, aceştia 
aşteptând cu nerăbdare ediţia viitoare a concursului.

utorităţile locale din Checea nu îi uită 
niciodată pe cei care fac cinste comunei şi îi 

duc cu mândrie numele departe, pe meleagurile ţării 
noastre şi nu numai. Astfel că, în vara care s-a înche-
iat, a avut loc o nouă excursie prin Banatul de munte și 
câmpie, o excursie cu itinerar cultural, turistic, edu- 
cativ şi distractiv, un proiect ajuns la ediţia a XI-a, 
de care s-au bucurat de această dată participanții 
checeni de la Festivalul “Lada cu Zestre”, cei care 
şi-au arătat măiestria în dansuri şi tradiţii populare, 
soliști, instrumentişti, expoziții diverse, gastrono-
mie, etc. Aşadar, în 18 august, toţi aceştia au primit 
un cadou frumos şi binemeritat, având ocazia să se 
bucure de frumuseţile Banatului, dar şi să petreacă 
împreună momente de neuitat.

DRUMEȚIE  PRIN  BANATUL  DE  MUNTE

A
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RAMNA Caraș-Severin

„Un primar poate trimite în Parlament chiar și o mediocritate, dar niciun 
parlamentar nu poate oferi scaunul de primar unei mediocrități!”

Vasile TODI - Președinte al Uniunii Jurnaliștilor din Banatul Istoric

e arată frumoasă în pridvorul răsăritului această zi de toamnă. La in-
trarea în sediul primăriei din Ramna, aflăm că doamna primar este la 

Reșița. „Mereu pe drumuri, doar- doar o primi ceva bani pentru comună. Că-i tare 
năpăstuită de consilierii lu’ domnu’ Tavi, ne spune la ieșirea din primărie un „om 
al comunei”. Așa dorește dânsul să-l păstrez în însemnările mele din această zi. Un 
om al comunei. Vicele, îmi spune președintele meu Vasile Todi, alături de care am 
plecat spre Ramna, nu acordă interviuri. Dar ce-ar fi să aflu mai multe de la acest 
bun coleg al meu de drum?

Domnule președinte, de unde știți că vicele 
nu acordă interviuri.

Draga mea, ai auzit ce ți-a spus omul adine-
auri. Acest Tavi, Octavian Deaconu, pe numele lui, e 
un fel de jupân în miniatură între membrii partidului 
din comuna Ramna. Atunci când doamna primar s-a 
arătat binevoitoare, acceptând să publicăm un inter-
viu, în „Foaia de Ramna” cu acest Tavi, interviu în 
care el a jignit-o mârlănește, am înțeles că…

Dumneavoastră îl cunoașteți carevasăzică.
Da, e un ins uns cu alifii cameleonice. O 

vreme a trăit pe lângă Frunzăverde, bine a trăit, 
apoi, când cel mai cult om politic al României - de 
Frunzăverde vorbesc – s-a salvat din mocirla politi-
cii, Tavi s-a pripășit pe lângă actualul președinte de 
județ, pe care, din câte aud, îl bârfește pe la colțuri.

Are o viață grea doamna primar cu acest ins 
care e și consilier local?

Roxana, nu se sperie doamna primar „de-
un țipăt de lăstuni”, dar, după cum bine știi, oricât 
de mult ar dori dânsa binele comunei, dacă o par-
te a consilierilor locali o obstrucționează, comuna 
întreagă va suferi. Doamna primar Magdalena Ci-
urea, membru fondator al „Asociației Primăriilor 
din Banatul Istoric”, este foarte respectată de colegii 
săi. Sigur, acest Tavi, și-a dorit în repetate rânduri 
să ajungă primar, dar el are o problemă de imagine 
în comună, motiv pentru care nu va reuși niciodată.

Ce problemă?
Vorbește lumea că nu demult ar fi alergat 

prin sat, cu cureaua, o jună după care i s-ar fi a- 
prins călcâiele. Chiar merită să faci o anchetă pe 
tema asta. Și chiar dacă prin absurd dom’ Tavi ar 
ajunge primar, deși noi eliminăm absurdul tocmai 

pentru că este absurd, el nu v-a fi privit  de primari 
ca un pandant. Primarii, vorbesc de cei cu de la două 
mandate în sus, formează o breaslă aparte. Că vrem 
sau nu, primarul reprezintă cea mai eligibilă per-
sonalitate a unei entități administrative. Un primar 
poate trimite în Parlament chiar și o mediocritate, 
dar niciun parlamentar nu poate oferi scaunul de pri-
mar unei mediocrități.

Cum vedeți vitorul acestei comune?
Cu Magdalena Ciurea la cârma sa. Roxana, 

și nedreptatea ostenește uneori. Cei care au votat-o 
o vor mai vota, iar cei care nu au votat-o cred că 
se vor înțelepți. Pe cine să aleagă, dragă? Să aleagă 
un bărbat care jignește o femeie? Când un bărbat 
insultă o doamnă, acel bărbat, în competiție cu ea, 
va fi mereu în „pierdere de tempo”. Dar nu vreau să 
mai vorbesc despre acest ins cu vocație de subaltern. 
Tu în schimb, pentru binele acestei așezări, poți tri-
mite pe cineva într-o anchetă jurnalistică.

Mai pot să vă adresez o întrebare?
Da.
De ce nu intrați în viața politică?
(Râde) Pentru că aia nu e viață, iar răspunsul 

meu îl vei afla reamintindu-ți observația conserva-
torului Argetoianu: „Socotesc că bărbaţii, când fac 
politică, fac o prostie.” Roxana, politica este cea mai 
singuratică îndeletnicire umană. Și cea mai tristă. Ce 
poate fi mai trist decât ce scrie Molotov în memori-
ile sale, că  la moartea lui Stalin n-a fost timp să-i 
confecţioneze o uniformă nouă şi l-au pus în sicriu 
într-o uniformă veche, reparată în grabă. Suprem 
paradox şi ironie a vieţii: omul cel mai puternic din 
lume n-a avut la moartea sa un costum nou, pe care 
să-l arate lumii în sarcofagul de sticlă!                                                                               

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Evitați somnolența la volan

S

omnolența este prima cau-
ză a accidentelor mor-

tale pe autostrăzi și nu numai, 
în condițiile în care un accident 
din trei este atribuit oboselii și 
somnolenței. Oboseala și nevoia 
anormală de a dormi reprezintă, 
prin urmare, un pericol real, deoa- 

Sfatul medicului nostru

rece ele pot să apară fără semne de 
avertizare precum căscat, frisoane, 
torticolis... În consecință, trebuie 
luate măsuri de precauție pentru 
a evita o catastrofă, cum ar fi: u 
Fără „datorii” de somn. u Trezire 
la ora obișnuită. u Pauză la fiecare 

două ore. u Fără abuz de ochelari 
de soare. Iată un sfat care poate 
părea ciudat, dar este bine să nu 
se abuzeze de ochelarii de soare, 
pentru că lumina are calitatea de 
a ne ține treji. Se recomandă pur-
tarea lor doar când este nevoie.

S
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BERZOVIA Caraș-Severin

Muzeul satului din Gherteniș 

Pagină realizată de Ioan UTURE

ȘTIAȚI CĂ...

ultura este tot ce înseamnă frumos în viața 
unui om. A cunoaște totul despre lume și 

viață, despre felul de a vorbi, despre port și istoria 
locului de unde ne tragem este foarte important pen-
tru comunitate.

Timpul parcă zboară și nu ne rămâne decât să 
ne agățăm cu dinții de amintiri, 
clipe și oameni. Iar eu adaug: 
„Și când privim înapoi, viața 
ne-a trecut ca un vis.”

Doar mirosul zilei de 
azi, doar prezentul ne mai 
poate agăța de speranța unei 
vieți frumoase care trebuie să 
curgă fără a fi capabili să o 
modificăm.

Viața a fost, este și va 
rămâne suprema minune prin 
însuși simplul fapt că o trăim. 
Cum o trăim noi acum se vede fără prea mare efort, 
însă cum au trăit-o  cei dinaintea noastră, o putem 

doar intui, sau depinde 
de ceea ce ne-a mai 
rămas... amintirea care 
nu moare niciodată, ca 
și speranța. Și cândva 
vom trăi viața numai 
din amintiri. Amintirea 
și speranța sunt ca două 
surori gemene, care nu 
se despart niciodată.

O serie de obiecte care ne duc cu gândul în 
trecut stau „ascunse”, în muzeul din satul Gherteniș.

Cu dragoste față de istorie și cu multă deter-
minare, am strâns de la localnici din sat tot ce mi-a 
stat în putință, pentru a încropi o încăpere a trecutu-
lui. Pentru ca aceste obiecte din muzeu să ajungă și 
la voi, am făcut și câteva fotografii.

Un popor care își uită tradițiile este un popor 
sortit la pieire, de aceea le transmitem tinerelor 
generații datinile și portul popular, pentru a simți cu 
adevărat că sunt români.

l Dicționarul limbii române cuprinde 
în jur de 11.000 de cuvinte?

l Un om intelectual are în vocabularul 
său 3000 de cuvinte?

l Un om cu mai puțină școală deține în 
jur de 1200 de cuvinte?

l Locuitorii Indiei sunt cei mai 
pasionaţi cititori din lume, un pasionat de 
lectură din India citeşte în medie cam 10,7 ore 
pe săptămână.

u  Poporul român nu duce lipsă de inteligență, ci de ca-
racter.
u  România este în criză de omenie.
u  Cinstea este cea mai curată și mândră haină.
u  Va veni și vremea când se va alege neghina de grâu.
u  Se zice că timpul trece. Timpul nu trece niciodată, noi 

trecem prin timp.
u  Cântecul popular este alinarea sufletului românului.
u  Nu soarele luminează lumea, ci noblețea unui om.
u  Adevărata valoare a unui om este omenia.Tot ce face 

omul în această viață se răsfrânge în eternitate.
u  Trebuie să fim convinși că viața noastră este o luptă.

Gânduri

lanta care înfloreşte în 
luna mai şi se deschide 

doar la lăsarea întunericului este 
folosită pentru calmarea siste-
mului nervos şi îmbunătăţirea 

IASOMIA - planta minune 
care tratează depresia și scade colesterolul

circulaţiei. Sub formă de ulei de 
masaj, iasomia este cunoscută 
pentru proprietăţile ei de destin-
dere a muşchilor contractaţi şi de 
calmare a durerilor musculare. 
Beneficiile ceaiului de iasomie 
sunt multiple. Planta conţine 
cafeină, ideală pentru a pierde ki-
logramele în plus. 

Antioxidanţii care se 
găsesc în ceaiul de iasomie luptă 
împotriva radicalilor liberi şi 
protejează celulele, menţinând 

pielea elastică şi catifelată. 
De asemenea, conform stu-
diilor medicale s-a stabilit că 
antioxidanţii din ceai scad coles-
terolul şi nivelul trigliceridelor, 
atunci când alimentaţia e bogată 
în grăsimi. Specialiştii spun că 
parfumul florilor de iasomie 
alungă stresul şi deprimarea, 
relaxează şi are efecte benefice 
asupra întregului sistem nervos, 
înlăturând anxietatea, depresia, 
oboseala psihică şi spaimele. 

C

P
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BIRDA
„Oamenii comunei Birda sunt învățați cu munca 

și asta se vede pe teren!”

D

Timiș

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

În ajutorul 
dumneavoastră Sistemul de avertizare prin SMS

D

omnule primar, 
pentru a arăta 

astfel, comuna Birda a 
avut nevoie de...

De 17 ani. Comuna 
Birda s-a înființat în anul 
2004, și de atunci muncim 
zilnic pentru a face ca lo-
calitatea noastră să arate 

ca o comună europeană, adică așa cum trebuie să 
arate o localitate. De reținut, de consemnat, cred eu, 
este faptul că fiecare cetățean al comunei noastre 
participă la înfrumusețarea comunei.

Aici la Birda se adeverește, domnule primar, 
vorba lui Vlahuță: «Numai un om care muncește 
știe să prețuiască munca altuia».

Este un adevăr și ce spune Vlahuță, dar 
și faptul că cetățenii comunei Birda, participă la 
înfrumusețarea comunei, la aspectul ei nou.

Domnul Vasile Todi îmi spunea odată că 
dumneavoastră sunteți unul din oamenii trecuți 
prin ceea ce dânsul numea: «Academia de Muncă 
Comtim».

Da.
Am înțeles că, lucrând la Comtim, oamenii 

rămâneau, peste ani, chiar plecând de acolo, ceea 
ce era foarte rar, oamenii rămâneau cum spuneam 
cu «meteahna» muncii. Noi, cei mai tineri, când 
auzim  de oameni care munceau...

Atât cât era nevoie.
Exact, în vreme ce azi se lucrează cu ochii pe 

ceas. Ca primar lucrați tot «cât este nevoie»?
Da. La noi nu se închide programul la ora pa-

tru. La noi se lucrează cât este nevoie.

Marius Gheorghe STOIAN - Primar al comunei Birda

Domnule primar, ce ați apreciat, ce ați 
învățat, în anii de muncă la Comtim? Nu e puțin 
lucru să poți învăța de la un loc de muncă...

Disciplina, în primul rând, disciplina. Disci-
plina și corectitudinea. Și toate acestea la un loc de 
muncă unde se mergea cu plăcere. Cu un program 
de lucru care începea la ora 05:00.

Și se încheia?
La ora 21:00 sau 22:00, după cum era nevoie. 

Ora 16:00 era o raritate. Un lucru interesant însă; o 
mare parte din colegii mei de azi, din administrația 
locală, sunt foști angajați la Comtim. Foarte mulți 
locuitori ai comunei sunt foști comtimiști. Clar, 
Comtimul a dezvoltat această comună.

Carevasăzică, domnule primar, locuitorii 
comunei Birda sunt oameni învățați cu munca.

Da, oamenii comunei Birda sunt învățați cu 
munca și asta se vede pe teren. Se văd casele, se văd 
oamenii, se văd...

Generația tânără?
O generație ceva mai relaxată.
Ce proiecte aveți pe birou?
Un cămin cultural, o sală de sport, o bază de 

agrement...
Aceste proiecte au un termen de finalizare 

dorit de dumneavastră?
Da, până la sfârșitul acestui mandat.
Am înțeles, din prima parte a discuției noas-

tre, cea neînregistrată, că veți inaugura...
Da, în acest început de an școlar, se va inau-

gura o școală nouă cu clasele I-IV, școală dotată cu 
toate cele de trebuință. Motiv pentru îi sfătuiesc 
pe elevi să facă performanță cum au făcut și până  
acum.

upă dezastrul din județul Timiș, luni, 18 septembrie, 
a avut loc la sediul Autorității Naționale pentru Ad-

ministrare și Reglementare în Comunicații prima întâlnire a 
grupului de lucru pentru dezvoltarea și implementarea „Sistem 
Alert”, un sistem prin care vor fi transmise mesaje de alertă pe 
telefonul mobil, în situații de risc major pentru populație. Siste-
mul ce urmează a fi implementat va folosi o tehnologie care 
va permite transmiterea simultană a unui mesaj de alertă către 
toți utilizatorii de telefoane mobile aflați într-o anumită zonă 

a unei rețele de telefonie mobile. Mai 
multe detalii vă vom pune la dispoziție 
pe măsură ce grupul de lucru va stabili 
cerințele tehnice, calendarul implemen-
tarii și responsabilitățile fiecărui partici-
pant la acest proiect.

Școala noastră în „haine noi”

Din albumul cu poze
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Sibiu
POPLACA

„Avem o problemă foarte spinoasă cu PUG-ul localității, 
nu suntem lăsați să ne extindem din cauza poligonului!”

Vasile BUDIN - Primar al comunei Poplaca

a final de septembrie, plecăm din nou spre Mărginimea Sibiului, în co-
muna Poplaca, cea apărată de munţii care o înconjoară şi ocrotită de 

Dumnezeu, cum bine spune domnul primar Vasile Budin. Om deschis dialogu-
lui şi întotdeauna primitor, edilul ne întâmpină cu voie bună şi veşti pe măsură, 
în ce priveşte activitatea administraţiei locale.

L

C

Pagină realizată de Diana MIHAI

Monumentul Eroilor Români din Primul Război Mondial 
de la Poplaca

Domnule primar, 
cum staţi cu lucrările la 
sediul Primăriei? Vedem 
că se lucrează intens. 

Da, sunt în curs de finalizare, după cum 
observaţi. Am pus şi centrală termică la Primăria 
Poplaca, suntem pregătiţi de iarnă. Finalizăm 
curând şi lucrările la cântarul satului, l-am reabili-
tat sută la sută. Vorbesc de marjele localităţii, cum 
se spune. Aşadar, le terminăm curând. Luna aceas-
ta le inaugurăm pe toate, dacă putem spune aşa. 
Apoi, vom continua celelalte lucrări din comună. 
În ce priveşte modernizarea drumurilor, unde sun-
tem în curs de obţinere a avizelor, cel mai probabil, 
săptămâna viitoare vom semna contractul. Proiect-
area este făcută, deci după avize şi achiziţie, se poate 
da drumul la tot.

Se poate spune că sunteţi 
în grafic cu lucrările, la început 
de toamnă. Canalizarea e nouă şi 
nu aveţi probleme, drumurile sunt 
în curs de modernizare. Care este, 
însă, problema care vă macină 
şi pentru care încă mai căutaţi 
rezolvare în prezent?

Suntem în grafic şi pregătiţi 
sută la sută. Însă, avem o problemă foarte spinoasă 
cu PUG-ul localităţii, nu am primit avizul de la Statul 
major, de la Armată. Noi avem poligonul acesta de 
la Sibiu la Poplaca şi din cauza aceasta nu ne putem 
extinde ca localitate. Nu mi se pare normal ca, din 
cauza unui poligon, de 25 de ani după Revoluţie 
încoace, să nu te poţi dezvolta ca localitate. Cred 
că se putea îngădui desfăşurarea localităţii, că nu 
afecta cu nimic poligonul. Unde să construiască 

oamenii, să urce în munţi, în păşunat?! Terenurile 
sunt private, unde să le dăm să construiască?! Nu 
ştim cum se va rezolva această problemă, chiar nu 
avem soluţie, dacă nu ni se permite, nu se vrea. 
Aşteptăm bunăvoinţă de la Ministerul Apărării, că 
ni se tot spune de limita de siguranţă... Despre ce 
vorbim, de soldaţii care stau de pază pe şosea, despre 
ce siguranţă vorbim până acolo? Zona industrială, la 
fel, e moartă din cauza lor. Chiar nu avem ce face, 
dacă nu suntem lăsaţi să ne extindem.

A început şi noul an şcolar, domnul primar. 
Aici sunt probleme?

Cu şcoala din Poplaca lucrurile stau fo-
arte bine, sunt condiţii bune pentru şcolari, nu ne  
plângem. Şcoala a fost reabilitată în urmă cu patru 
ani, pe fonduri.  I-am văzut la festivitatea de des- 

chidere pe copiii frumoşi şi 
nerăbdători să înveţe, iar cad-
rele didactice sunt pregătite. Noi 
încercăm să îi ajutăm cu ce au ne-
voie, ca să poată învăţa şi să ne facă 
mândri de ei. Avem copii valoroşi, 
isteţi şi dornici să cunoască lucruri 
multe.

Domnule primar, la final 
de interviu, vă întreb, ca de fiec-

are dată, dacă aveţi un mesaj pe care doriţi să îl 
transmiteţi locuitorilor comunei, prin intermediul 
acestui jurnal?

Ca întotdeauna, le mulţumim pentru sprijinul 
lor, pentru înţelegere şi răbdare, mai ales că au su-
portat deranjul făcut cu lucrările de modernizare a 
sediului Primăriei, care, iată, este gata şi îi aşteaptă 
într-un cadru mai frumos şi modernizat. Multă 
sănătate tuturor şi să auzim de bine!

omuna Poplaca are ca obiectiv memorial Monumentul Eroilor Români din Primul 
Război Mondial. Obeliscul se află în centrul comunei Poplaca, în vecinătatea 

Școlii Generale. 
Monumentul a fost dezvelit în anul 1939 și are o înălțime de trei metri, fiind realizat 

din piatră și beton. Împrejmuirea este realizată cu un gard metalic. 
Ca element ornamental pe obelisc se găsește un vultur cu aripile deschise. Nu există 

înscrisuri pe fețele monumentului.
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a fi ortodox este sinonim cu a fi român!”
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 naltpreasfințite Părinte, sunteți născut în 

Transilvania, ce înseamnă a fi ortodox în Tran-
silvania?

În Transilvania, a fi ortodox este sinonim cu 
a fi român. Așa și-au păstrat înaintașii noștri iden-
titatea lor națională, sub aura aceasta ortodoxă: 
roman-ortodox. Sau dacă spuneai, în Transilvania, 
ortodox, se știa că ești automat român, având în 
vedere celelalte confesiuni cu care trăim aici. Aș 
putea spune că Ortodoxia a marcat atât de puternic 
conștiința românilor, încât, a fost un 
scut de apărare al identității noas-
tre. Până astăzi, vedem biserici și 
localități unde s-au păstrat biserici și 
au fost preoți neîntrerupt în decursul 
timpului; acolo unde s-au păstrat și 
credința, și graiul nostru românesc. 
Acolo unde, din cauza vitregiilor 
vremurilor, preoții au fost alungați, 
acolo nu mai avem astăzi nici grai, 
nici limbă românească.

Avem și astăzi localități în 
care credincioșii noștri români 
ortodocși și-au pierdut limba, și-
au pierdut graiul, nu mai grăiesc între ei în limba  
mamei, ci grăiesc într-o limbă străină. Dar ei 
vorbesc cu Dumnezeu în limba română, adică în 
biserică, cultul fiind în limba română. Așa că Hris-
tos, prin Evanghelia Sa, și acestor comunități le 
vorbește tot în limba română. Se roagă în limba 
română. Iată ce înseamnă ortodoxia, ce a însem-
nat credința noastră, păstrată în decursul timpului! 
Nu numai pentru relația interumană în comunitate, 
chiar dacă acolo relațiile și comunicarea s-au făcut, 
așa cum se spune, într-o limbă străină, dar totuși, 
totuși… ei și astăzi sunt români, și vor rămâne cât 
vor trăi pe pământ. Chiar dacă vorbesc cu vecinii 
într-o limbă străină, mi-au spus: „Părinte, noi cu 
Dumnezeu, cu Maica Domnului și cu sfinții o să 
vorbim numai în limba și în graiul nostru româ-
nesc!” Dacă în aceste mici comunități se poate 
vedea ce a însemnat păstrarea credinței noastre 
ortodoxe, mă întreb, și la nivel național, ce s-ar fi 
întâmplat dacă noi nu ne-am fi rugat, în biserică, 
în graiul nostru românesc, în confesiunea noastră 
ortodoxă. Mă întreb și vă întreb: Ce am fi noi 

astăzi? Pentru că dacă un popor nu are valori im-
portante, de care să se țină și pe care să-și clădească 
viața, acel popor este alunecos, alunecă, și avem, 
din nefericire, atâtea exemple pe planetă, când une-
le popoare și-au pierdut credința și, în mod firesc, a 
urmat pierderea identității naționale… În acest caz 
nu mai putem vorbi de o națiune, de un popor unit în 
jurul unor concepte și valori fundamentale, ci vor-
bim de un amalgam, de o unire a mai multor culturi 
care nu mai dă identitatea aceea profundă ce a fost 

înainte.
Județele Covasna și Harghita 

sunt în pericol?
În mod cert, pentru că timp de 

o mie de ani, cea mai frîmântată is-
torie din Transilvania a fost aici, în 
arcul carpatic, în partea de sud-est 
a Transilvaniei. Aici, unde cei care 
au venit după noi au fost mai pu-
ternici, iar sabia n-a tăiat doar brațul 
românului, și iată, vedem că, de 
multe ori, i-a tăiat și limba, i-a tăiat și 
graiul. De aceea, în unele localități, 
chiar în perioade recente, am putea 

aminti perioada, de exemplu, din timpul celui de-
al Doilea Război Mondial, după Dictatul de la Vi-
ena, când mulți români din această parte au trecut 
Carpații, spre Moldova sau Țara Românească, când 
mulți preoți au fost alungați.

Multă vreme au rămas numeroase biserici 
pustii.

Din nefericire, lumea noastră ortodoxă este 
destul de mică. Astăzi, când vorbim de un sistem 
planetar de 6,5 – aproape 7 miliarde de oame-
ni, ortodocșii suntem în jur de două sute și ceva  
de milioane; deci foarte puțini, adică suntem după 
virgule miliardelor. De aceea, aici, în spațiul acesta 
răsăritean, s-a păstrat încă această credință orto-
doxă și se pot observa următoarele: popoarele orto-
doxe care au avut credința neîntreruptă, au și astăzi 
un pronunțat caracter de identitate națională. A se 
vedea Rusia: Biserica Rusă de astăzi este foarte 
înfloritoare, este depozitară a unei deosebite Orto-
doxii.

Î


